
منچسترسیتی به زانو درآمد

الهلال، قدرت نوظهور فوتبال جهان

خ حســابی/ در یک شــب به یادماندنی بــرای فوتبال  فــر
آســیا و بــه ویژه عربســتان، تیــم فوتبال الهلال موفق شــد 
ــگاه ها،  ــی باش ــام جهان ــی ج ــتم نهای ــه یک هش در مرحل
منچسترســیتی پرســتاره را در دیــداری نفســگیر بــا نتیجــه 
۴ بــر ۳ در وقت هــای اضافــه شکســت دهد و جــواز صعود 
بــه مرحلــه یک چهــارم نهایــی را کســب کنــد. ایــن پیروزی 
دراماتیــک، در اوج شگفتی ســازی ها در ایــن رقابت هــا، 
بــر جاه طلبی هــای ورزشــی عربســتان  تأییــدی  مهــر 
بــود کــه قصــد دارد میزبانــی جــام جهانــی ۲۰۳۴ را نیــز 

برعهــده بگیــرد.
ــال  ــه از س ــت ک ــی اس ــار تیم ــی از چه ــلال یک ــگاه اله باش
ــی  ــرمایه گذاری عموم ــدوق س ــت صن ــت مالکی ۲۰۲۳ تح
)PIF( عربســتان قــرار گرفتــه و بــا ســرمایه گذاری های 
ــی  ــای بزرگ ــی، گام ه ــتاره های اروپای ــذب س ــم در ج عظی
در مســیر پیشــرفت برداشــته اســت. ســرمایه گذاری یــک 
میلیــارد دلاری PIF در DAZN، شــرکت پخــش کننــده 
ــواه  ــود گ ــگاه ها، خ ــی باش ــام جهان ــی ج ــوق تلویزیون حق
ایــن عزم راســخ اســت. پیــروزی بر منچسترســیتی، علاوه 
بــر اعتبــار ورزشــی، ۱۳.۷ میلیــون دلار دیگــر بــه حســاب 
الهــلال واریــز کــرد و ایــن مبلــغ در صــورت صعودهــای 

بعــدی افزایــش نیــز خواهــد یافــت.
بــازی الهــلال تحــت هدایــت ســیمونه اینزاگــی ســرمربی 
الهــلال، مقابــل منچسترســیتی پــر از لحظــات پرهیجــان 
و جنجالــی بــود. بــازی در 9۰ دقیقــه بــه تســاوی ۲-۲ رســید 

و بــه وقت هــای اضافــه کشــیده شــد.
در وقت هــای اضافــه، ایــن الهــلال بــود کــه ۴-۳ برنــده 
شــد و شــگفتی بــزرگ رقابت هــا را رقــم زد. الهــلال، بــا 
ــا،  ــلات برق آس ــی و ضدحم ــازی تاکتیک ــم، ب ــش نظ نمای
ــه  ــیا یافت ــر از آس ــب فرات ــه مرات ــطحی ب ــه س ــان داد ک نش
بــه ثمــر  ایــن باشــگاه در حــال  و ســرمایه گذاری های 
نشســتن اســت. بازیکنــان ســابق لیــگ برتــر انگلیــس 
نظیــر روبــن نــوس و کالیــدو کولیبالــی، نقــش کلیــدی 
در ایــن پیــروزی ایفــا کردنــد و نشــان دادنــد کــه کیفیــت 
آنهــا همچنــان در ســطح بالایــی قــرار دارد. یاســین بونــو، 
دروازه بــان الهــلال نیــز بــا مهار هــای دیدنــی خــود، بارهــا 
دروازه تیمــش را نجــات داد و بــه عنــوان یکــی از بهتریــن 

ــد. ــناخته ش ــی ش ــای تورنمنت گلره
اکنــون الهــلال خــود را بــرای رویارویــی بــا فلومیننــزه 
ــاده  ــدو آم ــی در اورلان ــارم نهای ــه یک چه ــل در مرحل برزی
می کنــد؛ دیــداری کــه می توانــد فصــل جدیــدی را در 

ــد. ــم بزن ــیا رق ــاره آس ــگاه و ق ــن باش ــال ای ــخ فوتب تاری

 تورنمنت ساحل عاج 
رویاپردازی یا واقعیت؟

بــه  شــدن  نزدیــک  بــا  پــور/   رحیــم  محمدرضــا   
مشــخصی  برنامــه  هنــوز  آبــان،  و  مهــر  فیفادی هــای 
بــرای دیدارهــای تدارکاتــی تیــم ملــی فوتبــال ایــران دیــده 
ــازی  ــاره آماده س ــا درب ــه نگرانی ه ــأله ای ک ــود؛ مس نمی ش
ملی پوشــان بــرای مرحلــه ســوم مقدماتــی جــام جهانــی 

۲۰۲۶ را افزایــش داده اســت.
 در حالــی کــه پیــش از ایــن از مذاکــره بــرای برگــزاری 
دیــدار دوســتانه بــا تیــم ملی روســیه در فیفــادی آبان خبر 
ــرای  ــی ب ــم مل ــه تی ــت ک ــت آن اس ــود، واقعی ــده ب داده ش
آماده ســازی مطلــوب، حداقــل بــه ســه مســابقه تدارکاتــی 
ــازه فیفادی هــای  دیگــر نیــاز دارد. ایــن بازی هــا بایــد در ب
ــد عملکــرد  ــا کادر فنــی بتوان ــان برگــزار شــوند ت مهــر و آب

بازیکنــان را در شــرایط مســابقه واقعــی ارزیابــی کنــد.
ــا ایــن حــال، هنــوز برنامــه  رســمی و مدونــی بــرای ایــن   ب
دیدارهــا اعــلام نشــده اســت. فدراســیون فوتبــال در 
اظهــارات اخیــر خــود، مشــغول بــودن تیم هــای اروپایــی 
را بــه عنــوان مانــع اصلــی بــرای برگــزاری بــازی بــا آنهــا 

ــت. ــرده اس ــرح ک مط
 در کنــار گزینه هــای اروپایــی، تیم هــای آمریــکای جنوبــی 
نیــز می تواننــد جایگزین هــای مناســبی باشــند. بســیاری 
از تیم هــای ایــن قــاره، مســابقات مقدماتــی خــود را در 
فیفــادی شــهریور بــه پایــان می رســانند و در نتیجــه در 
ماه هــای مهــر و آبــان فرصــت برگــزاری بــازی دوســتانه 
خواهنــد داشــت. بــا ایــن حــال، بایــد دیــد آیــا فدراســیون 
فوتبــال توانایــی و اراده لازم بــرای ورود بــه مذاکــره بــا ایــن 
تیم هــا را دارد یــا بــار دیگــر بــه بهانه هایــی همچــون هزینه 
ســفر، بعــد مســافت و دشــواری هماهنگــی، فرصت هــای 

مهمــی از دســت خواهــد رفــت؟
 در چنیــن شــرایطی، اظهارات مهدی تــاج درباره احتمال 
ــی  ــه میزبان ــد ب ــت جدی ــک تورنمن ــی در ی ــم مل ــور تی حض
ســاحل عــاج، موجــی از ابهــام و تردیــد را در فضــای 
رســانه ای و میــان هــواداران بــه راه انداختــه اســت. ایــن 
رقابــت کــه تاکنون ســابقه برگــزاری نداشــته و اولین دوره 
آن قرار اســت در ســال ۲۰۲۶ برگزار شــود، همچنان فاقد 

جزئیــات شــفاف و رســمی اســت.
ــی  ــم مل ــای تی ــم بازی ه ــی تقوی ــه بررس ــر آنک ــه مهم ت  نکت
ــا فروردیــن  ســاحل عــاج نشــان می دهــد کــه ایــن تیــم ت
۱۴۰۵ به طــور کامــل درگیــر رقابت هــای مقدماتــی جــام 
جهانــی و جــام ملت هــای آفریقا اســت. بنابرایــن برگزاری 
تورنمنتــی دوســتانه در خــاک ایــن کشــور، بــدون حضــور 
میزبــان، نه تنهــا غیرمنطقــی بلکــه تقریبــاً غیرممکــن بــه 

ــد. ــر می رس نظ
 در ایــن شــرایط، از رئیــس فدراســیون انتظــار مــی رود 
تــا دربــاره واقعیــت تورنمنــت ســاحل عــاج و برنامــه 
دقیــق بازی هــای تدارکاتــی تیــم ملــی شفاف ســازی کنــد. 
ســکوت خبــری و نبــود اطلاعــات دقیــق تنهــا بــه افزایــش 
نگرانــی هــواداران و تحلیل گــران دربــاره آینــده تیــم ملــی 

دامــن می زنــد.

جام جهانی باشگاه ها

نکته روز

هانیه رستمیان؛ المپیکی با روند رو به رشدمجمع انتخاباتی فدراسیون بدنسازی در یک قدمی لغو

بعیـــد نیســـت مجمـــع  گـــروه ورزشـــی/ 
انتخاباتی ریاســـت فدراســـیون بدنسازی و 
پرورش انـــدام، امروز لغو شـــود. در حالی 
کـــه قـــرار اســـت امـــروز اعضـــای مجمع از 
بین ۱۶ کاندیـــدا احد الله وردی خان وزیری، 
حســـین اخلاقـــی، آیـــت ارجمنـــد، ناصـــر 
امیری، ســـعید آمـــده، محمـــد پورکیانی، 
رضـــا  ودی،  در کاوه  بـــی،  تلخا مجیـــد 
ســـلطان نژاد، حســـین شـــیروانی، پژمان 
فزون خـــواه، محـــرم عبدی پـــور، منصـــور 
عبـــدی، مجتبی ملکـــی، علی نیـــک رزم و 
ســـیدمحمد صادق هاشـــمی رئیس چهار 
سال آینده فدراســـیون بدنسازی و پرورش 
انـــدام را انتخـــاب کننـــد، اما حاشـــیه ها و 
مهم تریـــن آن اضافه شـــدن یک شـــبه ۷۰ 
باشـــگاه به جمع اعضـــای مجمع بدجوری 

به ماجـــرا گـــره انداخت.
در حالی که اعضای مجمع به این مســـأله 

معترض بودند، اما عبدالمهدی نصیرزاده 
در مصاحبه ای مدعی شـــده بود طبق بند 
۶ و ۷ ماده ۱۳ اساســـنامه فدراســـیون ها، 
باشـــگاه های حاضـــر در بالاتریـــن ســـطح 
مســـابقات قهرمانـــی باشـــگاه های کشـــور 
می توانند عضو مجمع باشـــند. البته بعید 
نیســـت که یـــک شـــبه مســـابقه قهرمانی 
کشـــور برگـــزار شـــود و اســـم ۷۰ باشـــگاه 
بـــه جمع اعضـــای مجمـــع اضافه شـــود تا 
در حرکتـــی تعجـــب آور بـــرای اولیـــن بـــار 
اعضـــای یک مجمـــع ۱۵۰ نفره باشـــد. این 
اتفاقات شـــائبه مهندسی انتخابات به نفع 

کاندیدای خـــاص را به وجود آورد. در حالی 
که گردانندگان این قصه می خواســـتند بی 
ســـر و صدا کاندیدای مد نظر در انتخابات 

رأی بیاورد، اما نشـــد.
بـــا اعتـــراض مکتـــوب اعضـــای مجمع به 
وزارت ورزش و نهادهـــای نظارتی و جنجال 
بـــا برمـــلا شـــدن قصـــه در رســـانه ها، ورق 
برگشـــت. بـــا اینکـــه ۷۰ عضـــو جدید هم 
در ســـامانه ثبـــت شـــده بودند امـــا خیلی 
زود اســـم آنهـــا از جمـــع اعضـــای مجمـــع 
حذف شـــد تـــا همه چیـــز عادی و بـــه دور 
از حاشـــیه تلقـــی شـــود و اعضـــای مجمع 
۶۱ نفره. امـــا با صحبت های ســـید محمد 
شـــروین اســـبقیان معاونت توسعه ورزش 
قهرمانی وزیـــر ورزش در جمع خبرنگاران 
بعد از مجمع ســـالیانه فدراسیون بوی لغو 
انتخابات می آیـــد. هرچند دیروز رؤســـای 
هیأت هـــا برای حضور در مجمـــع به تهران 
آمده انـــد، امـــا باید دیـــد تا قبل از شـــروع 
مجمـــع تأیید صلاحیـــت همـــه کاندیداها 
می رســـد یا امـــور مجامـــع فدراســـیون ها 

مجمـــع را لغـــو می کند؟

مهـــری رنجبـــر/ هانیـــه رســـتمیان تیرانداز 
المپیکی تپانچـــه، بعداز جام جهانی مونیخ 
بـــا صعـــود چهارپله ای نفـــر چهـــارم تپانچه 
۲۵ متـــر رنکینـــگ جهانـــی شـــد. صعودی 
که ثابت کرد رســـتمیان با فاصلـــه بهترین 
تیرانـــداز ایرانـــی اســـت. مریـــم ســـلطانی 
ســـرمربی تیم ملـــی تپانچه رمـــز موفقیت 
هانیـــه رســـتمیان را در حرفه ای گـــری او 
می دانـــد: »هانیـــه تجربـــه خیلـــی خوبی از 
رقابت های بین المللـــی دارد و می داند برای 
اینکه در المپیک و دنیا بدرخشـــد باید همه 
جوره حرفه ای باشد و تمرینات منظم فنی، 
بدنســـازی، تغذیه، ریکاوری ذهنی و بدنی و 
روانشناسی را درســـت انجام دهد. مسائلی 
که جـــزو ملزومات ورزش قهرمانی اســـت و 
با اینکه ورزشـــکاران حرفه ای زیـــادی داریم 
اما بایـــد دید در چه حد حرفه ای هســـتند. 
مثـــلاً کریـــس رونالدو در ســـن ۴۰ ســـالگی 

همچنـــان فوتبال بـــازی می کنـــد اما بعضی 
از فوتبالیســـت ها خیلـــی زود بازنشســـته 
می شـــوند. او معتقد اســـت که سالهاســـت 
نوشـــابه نمی خورد و شـــاید همین مســـائل 
ریز کمـــک زیادی بـــه موفقیت آنهـــا کند یا 
عمر ورزشی ورزشـــکاران را طولانی می کند. 
در این شـــرایط هانیه را می تـــوان با رونالدو 
قیـــاس کرد. هانیـــه درهمه مســـائل خیلی 
جـــدی پیگیـــر اســـت. در حالی کـــه مربی 
ایـــن علـــم را به همـــه ورزشـــکاران می دهد 
امـــا اینکه چطور از آن اســـتفاده شـــود مهم 

است.«

 به نظر ســـرمربی تیم ملی تپانچه، تیرانداز 
المپیکی در شـــیب نرمالی قرار دارد: »هانیه 
یـــک ماه پیش رکـــورد خـــودش در ماده ۲۵ 
متر تپانچـــه را با امتیاز ۵9۰ شکســـت. او در 
مســـابقات اخیر رکوردی پایین تـــر از ۵8۰ در 
بادی نداشـــته و حتـــی بالاتریـــن رکوردش 
یعنـــی ۵8۶ را هـــم تکـــرار کرده که نشـــان 
می دهد با شـــرایط نرمال، روند رو به رشـــد 

و شـــیب درســـتی حرکت می کند.«
 ســـلطانی معتقد اســـت توقع مـــدال هانیه 
رســـتمیان در بازی های آسیایی ناگویا شرط 
دارد: »هانیه پتانســـیل بالایـــی دارد و نتایج 
و صعـــودش در رنکینـــگ جهانـــی شـــانس 
او را بـــرای مـــدال بازی های آســـیایی ۲۰۲۶ 
بـــالا می بـــرد به شـــرطی کـــه حـــوادث غیر 
مترقبه رخ ندهد. هانیـــه در اوج آمادگی به 
مســـابقات رفت و تنهـــا تیرانـــدازی بود که 
دوبار فینالیســـت جام جهانی مونیخ شـــد 
و عملکـــردش خیلـــی خـــوب بود امـــا نبود 
مربی باعث شـــد مدال نگیـــرد. به هر حال 
بایـــد احتمال یک درصـــدی را برای اتفاقات 

غیرمترقبه قائل شـــویم.«

چهره روزسوژه
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چهار شنبه  11 تیر  1404  شماره 8778

 استقلال و پرسپولیس 
به شرق تهران نقل مکان می کنند

 مجیدی: ورزشگاه تختی
 آماده میزبانی است

 21 شهریور؛ استارت 
فصل جدید لیگ فوتبال زنان

 منتظر بازی های 
جذاب باشید

 
محمد محمدی ســـدهی/فصل بیست 
و چهـــارم لیـــگ برتـــر، فصـــل پرچالش 
و عجیبـــی بـــرای دو تیـــم اســـتقلال و 
پرســـپولیس از نظر میزبانی محســـوب 
می شد و ســـرخابی ها به دلیل بازسازی 
ورزشـــگاه آزادی مجبـــور بـــه میزبانی در 
ورزشگاه شـــهدای شـــهر قدس شدند، 
اتفاقی که زیاد خوشـــایند هـــواداران دو 
تیم نبود، حالا در آســـتانه لیگ بیست 
و پنجم دوباره همان اتفاق تکرار شـــده 
البته ایـــن بار خبـــری از بازی در شـــهر 
قدس نیســـت بلکه آنها بایـــد در تختی 

میزبـــان رقبای خود باشـــند.
 همچنیـــن ورزشـــگاه دوم اســـتقلال و 
پرســـپولیس، استادیوم شـــهدای شهر 

قـــدس خواهد بـــود که آن هـــم منوط 
به دیدارهـــای پیکان به دلیـــل میزبانی 

ایـــن تیم در شـــهر قدس اســـت.
 محمدرضا مجیدی، سرپرست ورزشگاه 
تختی در خصـــوص این خبر به خبرنگار 
»ایـــران« گفت: »تاکنون ســـازمان لیگ 
به عنوان متولـــی برگـــزاری بازی ها، در 
خصـــوص برگـــزاری بازی هـــای ایـــن دو 
تیـــم در ورزشـــگاه تختـــی مکاتبـــه ای با 
ما نداشـــته اســـت. امـــا ما کامـــلاً آماده 
خصـــوص  در  او  هســـتیم.«  میزبانـــی 
شـــرایط ورزشـــگاه تختی و بـــه خصوص 
ایـــن ورزشـــگاه توضیـــح داد:  چمـــن 
ورزشـــگاه  میزبانـــی  بـــرای  »شـــرایط 
مهیاســـت و چمـــن ورزشـــگاه هـــم بـــا 
وجـــود گرمـــای هـــوای تهران، شـــرایط 
خوبی دارد. به عنوان مســـئول ورزشگاه 
اعلام می کنم که هیـــچ نگرانی ای بابت 
برگزاری بازی ها در این ورزشـــگاه وجود 

نخواهـــد داشـــت و در صـــورت تصمیم 
مسئولان سازمان لیگ، ورزشگاه تختی 
میزبـــان خوبـــی بـــرای فصـــل پیش رو 

خواهـــد بود.«
 

رفعتی: باشگاه ها باید با تختی 
مذاکره کنند

 در ایـــن بین داود رفعتـــی، دبیر کارگروه 
استانداردســـازی ورزشـــگاه های لیـــگ 
برتـــر در خصـــوص شـــرایط میزبانـــی 
ســـرخابی ها چنیـــن واکنشـــی نشـــان 
داد: »مـــا موظـــف بـــه معرفی ورزشـــگاه 
بـــرای تیم هـــا نیســـتیم و تیم هـــا بایـــد 
خودشـــان با ورزشـــگاه های مـــورد نظر 
قرارداد امضا کننـــد. در واقع این تیم ها 
هســـتند که باید یـــک ورزشـــگاه اصلی 
و یـــک ورزشـــگاه جایگزین به ســـازمان 
لیگ معرفی کنند و در این ورزشـــگاه ها 

میزبـــان حریفان خود باشـــند.«

 
یـــد  جد فصـــل   / ی ر غفـــا یســـا  پر
رقابت هـــای لیـــگ برتر فوتبـــال زنان 
با حضـــور تیم های جدیـــد و مدعی از 

۲۱ شـــهریورماه آغـــاز می شـــود.
در حالی کـــه این رقابت ها هر ســـاله 
مهـــر و آبان آغاز می شـــد، اما امســـال 
بـــا تصمیـــم ســـازمان لیـــگ فوتبال، 
فوتبالیســـت های زن از شـــهریورماه 
پـــا بـــه تـــوپ می شـــوند تـــا قبـــل از 
شـــروع ماه رمضـــان در اســـفندماه با 
رونمایـــی از قهرمـــان، بـــه اســـتقبال 
ســـال جدیـــد برونـــد. در حالـــی کـــه 
تجـــاوز ۱۲ روزه رژیم صهیونیســـتی به 
خاک ایـــران زمـــان آغـــاز رقابت های 
رشـــته های ورزشـــی زیـــادی را تغییـــر 

داد ولی فوتبـــال زنـــان از آن در امان 
ماند. گلاره ناظمی، مســـئول برگزاری 
بازی هـــای فوتبـــال زنان در ایـــن باره 
می گوید: »درســـت اســـت کـــه جنگ 
تأثیـــرش را در ورزش ایران گذاشـــت 
ولی از آنجایی که در زمان اســـتراحت 
بیـــن دو فصـــل فوتبـــال زنـــان انجام 
شـــد، تاریـــخ قبلی باقـــی مانـــد و اگر 
اتفـــاق دیگری نیفتد، ۲۱ شـــهریورماه 
لیگ بـــا در نظـــر گرفتـــن منافع ملی 

می شـــود.« شروع 
تیم ها برای تقویـــت ترکیب در پنجره 
نقل و انتقـــالات می توانند از ۲۰ مرداد 
تا ۳۱ شـــهریور اقدام کننـــد و بعد هم 
نقـــل و انتقالات زمســـتانی از ۱۷ آبان 

تا ۱ آذر انجام می شـــود.
ی  تیم هـــا ر  حضـــو ز  ا ی  ا جـــد
فـــولاد  و  ر  کتـــو ا تر  ، لیس ســـپو پر
ســـپاهان در فصـــل جدید لیـــگ برتر 

فوتبـــال زنـــان، احتمـــال اســـتفاده از 
بازیکنان خارجـــی جذابیت بازی ها را 
دوچنـــدان می کند. طبق شـــنیده ها، 
تنها ســـه تیـــم پرســـپولیس، خاتون 
بـــم و شـــهرداری ســـیرجان درایـــن 
بـــاره بـــا فدراســـیون فوتبـــال مکاتبه 
کرده اند که با موافقت هیأت رئیســـه 
در  باشـــگاه ها  فوتبـــال  فدراســـیون 

جریـــان قـــرار می گیرنـــد.
البته جـــای تیم اســـتقلال بیـــن آنها 
کـــه گفتـــه می شـــود  اســـت  خالـــی 
آبی پوشـــان درصـــدد راضـــی کـــردن 
مدیریـــت باشـــگاه بـــرای شـــرکت در 
لیـــگ برتر هســـتند. بـــه گفتـــه گلاره 
ناظمی، اســـتقلال تاکنون نامه ای به 
فدراســـیون برای حضور تیـــم زنانش 
در لیـــگ برتر نـــداده و مجـــوز حضور 
آبی پوشـــان درلیگ برتر تنها به شرط 

خریـــد امتیاز میســـر می شـــود.

بانوانلیگ برتر

سؤال و جواب

 سینا حسینی
دبیر گروه ورزشی

ورود تکنولوژی VAR به لیـــگ برتر ایران هرچند 
بـــا تأخیر بســـیار طولانی به اجـــرا در آمـــد اما به 
اعتقـــاد بســـیاری از کارشناســـان و صاحبنظران 
فوتبـــال، برخـــورداری از مزایای ایـــن تکنولوژی 
ســـبب شـــد میزان اشـــتباهات داوری به شکل 
قابل توجهـــی کاهش یابـــد. البتـــه در این بین 
برخی فوتبالی ها هم به واســـطه بروز مشـــکلات 
فنی اســـتفاده از ســـامانه کمـــک داور ویدیویی 
را غیـــر مفید دانســـتند. بـــه این بهانه به ســـراغ 
محســـن حکیم مدیـــر پـــروژه وی ای آر در ایران 
رفتیم تا با وی در خصـــوص چالش های موجود 
در مســـیر اســـتفاده از کمـــک داور ویدیویی در 

فوتبـــال ایران گفت و گـــو کنیم.
 

 آقای حکیم، با تمام چالش های موجود 
و انتقادهای بی رحمانه در خصوص 

سامانه VAR این واقعیت به اثبات رسید 
که با بهره مندی از تکنولوژی استاندارد 

 VAR می توانیم شاهد تأثیرگذاری مثبت
در مسابقات لیگ برتر باشیم.

 شـــنیدن این جمله برای من و همکارانم در پروژه 
VAR اهمیت فوق العـــاده ای دارد، تا قبل از اینکه 
VAR وارد فوتبـــال ایران شـــود، تمـــام هجمه این 
بود که چرا این تکنولوژی وارد کشـــور نمی شـــود؟ 
در ســـطوح بالای مدیریتی کشـــور این مطالبه به 
صـــورت جدی مطرح بود که چرا در ورود ســـامانه 
کمک داور ویدیویی تعلل می شـــود، حتی عده ای 
گفتند فدراســـیون فوتبـــال تـــوان وارد کردن این 
سیســـتم به کشـــور را نـــدارد، در حالی کـــه با یک 
فرآیند بســـیار ســـخت و دشـــوار بالاخره موفق به 
بهره مندی از ســـامانه کمک داور ویدیویی شدیم 
حـــالا برخـــی می گویند اســـتفاده از این ســـامانه 
ثمره ای نداشـــته است. شـــنیدن برخی جملات 
واقعاً سخت اســـت اما ما بدون توجه به حواشی 

تلاش کردیم آن کاری که به صلاح فوتبال اســـت 
را انجام دهیم.

  این جریان حتی در روزهای اخیر 
شایعه ای مطرح کردند که ممکن است 

VAR در لیگ بیست و پنجم مورد 
استفاده قرار نگیرد که این خبر با واکنش 

جدی فدراسیون و کمیته داوران مواجه 
شد تا خیال فوتبالی ها راحت شود که در 
لیگ جدید هم VAR مورد استفاده قرار 

می گیرد؟
مـــن هـــدف از طرح ایـــن مســـائل را واقعـــاً درک 
نمی کنـــم امـــا بـــرای ورود VAR به فوتبـــال ایران 
ما مســـیر بسیار ســـختی را پشت ســـر گذاشتیم، 
ورود ایـــن ســـامانه بـــه کشـــور واقعاً کار ســـختی 
بـــود، مطمئنم کســـانی که این مســـائل را مطرح 
می کننـــد در جریان هیچ یک از این دشـــواری ها 
نبوده اند و قطعاً هر چقـــدر هم من توضیح دهم 
واقعیت ماجـــرا را درک نمی کنند. اما برای اطلاع 
اهالـــی فوتبال عـــرض می کنم دســـتگاهی که ما 
وارد کشـــور کردیـــم جـــزو بهترین دســـتگاه های 
موجود در تمام دنیا اســـت. این دســـتگاه همان 
دســـتگاهی اســـت که در لیـــگ نخبـــگان و لیگ 
قهرمانان آســـیا اســـتفاده می شـــود، امـــا عده ای 
فقط بـــه دنبال مخالفت هســـتند و دائـــم فریاد 

می زنند کـــه دســـتگاه ها بـــه درد نمی خورد.
   منتقدان سامانه کمک داور ویدیویی 

معمولاً یک جمله را دائم تکرار می کنند 
که وار ما حرفه ای نیست در حالی که 

به گفته شما این دستگاه همان 
دستگاهی است که در دنیا بشدت 

مورد استقبال قرار گرفته است، 
مشکل اصلی کجاست؟

 ایـــن نکتـــه دقیقاً همان مســـأله ای اســـت که 
هیـــچ کســـی بـــه آن توجـــه نمی کنـــد. ورودی 

مـــا چـــه بـــوده؟ خروجـــی مـــا چیســـت؟! اگـــر 
پاســـخ ایـــن دو ســـؤال را پیـــدا کنیـــم بســـیاری از 

مســـائل روشن می شـــود. آنهایی که 
می گوینـــد تکنولـــوژی فعلی 

ایـــراد دارد هرگـــز به دلیل 
بروز این مشـــکلات فکر 

نکردند! مثـــلاً عده ای 

 مدیر پروژه کمک داور ویدئویی فدراسیون فوتبال 
در گفت و گو با »ایران«:

 VAR نبود 
قهرمان فصل عوض می شد

دائـــم می گوینـــد چرا مـــا تکنولوژی پـــرده خط 
آفســـاید نداریم! بـــرای اولین بـــار این موضوع 
را مطـــرح می کنم امیدوارم که دوســـتان حتماً 
این مســـائل را متوجه شـــوند، ما توقع استفاده 
حرفه ای ســـامانه کمک داور ویدیویی را داریم 
امـــا می خواهیـــم بـــا مبتدیانه تریـــن امکانات 
موجـــود از آن اســـتفاده کنیم. ایـــن اتفاق اصلاً 
شـــدنی نیســـت، اگر امـــروز در لیـــگ انگلیس 
یا لیگ الیـــت اروپـــا از تکنولوژی پرده آفســـاید 
اســـتفاده می شـــود صرفاً به این خاطر است که 
آنها به صورت همزمان از ۱8 دوربین اســـتفاده 
می کنند اما مگر می شـــود من بـــه عنوان مدیر 
پروژه وار با ۵ دوربین همان امکاناتی را به شـــما 

بدهم کـــه در اروپا بـــا ۱8 دوربیـــن می دهند!
   یعنی باشگاه ها با ارائه کمترین 

امکانات ممکن بهترین کیفیت را از 
مجموعه شما توقع دارند؟

 اتفاقاتـــی کـــه در لیـــگ ایـــران رخ می دهد در 
هیـــچ کجای دنیا تکـــرار نمی شـــود، انگار من 
و همکارانم شـــعبده باز هســـتیم، دوســـتان 
تصور می کنند بـــا این امکانات مـــن می توانم 
بهترین خروجی تصویر را فراهم کنم، شـــاید 
باور نکنید اما دو باشـــگاه خیبر و شمس آذر 
در لیگ امسال دردســـرهای فراوانی را برای 
مـــا به وجـــود آوردند، به همیـــن دلیل چند 
روز قبل به فدراســـیون فوتبال نامه نوشتم 
که سیســـتم وار تنهـــا در بـــازی هایی مورد 
اســـتفاده قـــرار مـــی گیـــرد کـــه حداقل 8 
دوربین در آنجا وجود داشـــته باشد در غیر 
این صورت اصـــلاً وار را نمی آوریم، 
وقتی مـــا ۵ دوربیـــن را در 
یـــک زاویـــه می چینیم 
و در خروجـــی تصویر 
را  مخالـــف  زوایـــه 

نداریم مـــن باید چگونـــه تصویـــر متفاوت به 
اتـــاق وار و داوران ارائـــه دهم.

   در این مسیر باشگاه ها با شما 
همکاری لازم را نکردند؟

 تنهـــا باشـــگاهی کـــه بـــا مـــا واقعاً همـــکاری 
باشـــگاه ها  برخـــی  بـــود،  اســـتقلال  کـــرد، 
دوربین هایـــی را ســـر بـــازی می آوردنـــد کـــه 
اصلاً امـــکان زوم تصاویر با آنهـــا ممکن نبود، 
باورش ســـخت اســـت امـــا برخـــی دوربین ها 
بـــه قـــدری بی کیفیت بود کـــه وقتـــی تصویر 
را زوم می کردیـــم، پیکســـل تصاویـــر بـــه هـــم 
می ریخـــت و اصـــلاً تـــوپ و پای بازیکـــن قابل 
تشـــخیص نبود. ما فصـــل قبـــل در ۱۶۷ بازی 
ســـامانه کمک داور ویدیویی را مورد استفاده 
قـــرار دادیـــم و با کمتریـــن امکانـــات بهترین 
عملکـــرد و خروجـــی را تحویـــل دادیـــم اما در 
این میـــان عده ای بودنـــد که فریـــاد می زدند 
وار بـــه فوتبـــال ما کمکـــی نکـــرد در حالی که 
بـــه جـــرأت می گویم اگـــر وار در لیگ بیســـت 
و چهـــارم نبود جـــام قهرمانی بـــه تیم دیگری 
تعلـــق می گرفـــت و قهرمان عوض می شـــد. 
بعـــد آقـــای خـــداداد عزیزی به مـــن می گفت 

ایـــن وار بـــه درد نمی خورد.
   البته در این میان برخی اتفاقات 

ناگهانی باعث شد موضوع سامانه 
کمک داور ویدیویی بشدت جنجال 

ساز شود، نمونه آن بازی فولاد – 
تراکتور در هفته های پایانی لیگ 

بیست و چهارم بود.
 وقتی بر اســـاس نوســـان برق قطعه دســـتگاه 
وار مشـــکل پیدا می کند من بایـــد دقیقاً چکار 
کنم؟ مـــن در جریـــان بـــازی فـــولاد – تراکتور 
یـــک دقیقه پـــس از قطع دســـتگاه وار به داور 
مسابقه اعلام کردم شـــما بازی را ادامه دهید 

اما تراکتـــور و داور بـــازی قبول نکـــرد ند، من 
از بعـــد آن اتفاق بـــه داور گفتم بـــرای برطرف 
کردن مشـــکل زمان نیاز اســـت اما دوســـتان 
قبـــول نکردنـــد بعد تمـــام کاســـه و کوزه ها بر 
ســـر وار شکسته شـــد. باید برای برخورداری از 
شـــرایط بهتر همه دست به دســـت همدیگر 
دهیـــم، وقتی من ناچارم هر روز این دســـتگاه 
را از این شـــهر به آن شـــهر منتقـــل کنم قطعاً 
برای این ســـامانه مشـــکلاتی به وجـــود می آید 
در حالـــی کـــه در تمـــام دنیـــا این ســـامانه در 
ورزشگاه مستقر اســـت. فراموش نکنید شما 
نمی توانید امکانات نداشـــته باشید بعد توقع 

بهترین خروجی را داشـــته باشید.
   در فصل گذشته قرار بود داوران پس 
از بررسی تصاویر وار، تصمیم خود را با 
تماشاگران در میان بگذارند تا درباره 

تصمیم اخذ شده به آنها توضیح دهند 
اما این اتفاق رخ نداد؟

 ما فصل گذشـــته دو بار این موقعیت را فراهم 
کردیـــم امـــا داوران از آن اســـتفاده نکردنـــد، 
در حالـــی کـــه مـــا بـــه عنـــوان دومین کشـــور 
جهـــان توانســـتیم ایـــن امـــکان را بـــا کمک 
کمـــک داور ویدیویـــی فراهـــم کنیـــم تـــا این 
واقعیـــت به اثبات برســـد کـــه تکنولـــوژی وار 
مســـقر در ایران جزو بهترین و حرفه ای ترین 
دســـتگاه های موجود در جهان اســـت. دقیقاً 
همان تکنولـــوژی منحصر به فـــردی که امروز 
در رقابت هـــای جـــام جهانـــی باشـــگاه های 
جهـــان در حال اســـتفاده اســـت. قطعـــاً اگر 
باشـــگاه ها در فصل آینده تعـــداد دوربین های 
موجـــود در ورزشـــگاه را افزایـــش دهنـــد مـــا 
می توانیـــم بدون مشـــکل مســـابقات را با وار 
برگـــزار کنیـــم تا نشـــان دهیـــم بهتریـــن وار 

جهـــان را در اختیـــار داریم.

مگر می شود 
من به 

عنوان مدیر 
پروژه وار با 

5 دوربین 
همان 

امکاناتی را به 
شما بدهم 

که در اروپا با 
18 دوربین 

می دهند!


